



الجمعية العامة الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي

الدوحة، 6 – 10 نيسان/ أبريل 2019

FYP/140/XX

7 نيسان/ أبريل 2019

الأنشطة المتعلقة بالشباب للعام 2018-2019

منتدى البرلمانين الشباب

تقرير إلى منتدى البرلمانين الشباب

عن الأنشطة المنجزة منذ تشرين الأول/ أكتوبر 2018 والأنشطة القادمة

أكد الاتحاد البرلماني الدولي التزامه بمشاركة الشباب في السياسة من خلال اعتماد قرار مشاركة الشباب في العملية الديمقراطية في الجمعية العامة الـ 122 للاتحاد البرلماني الدولي التي عقدت في بانكوك في العام 2010. وأنشأ الاتحاد البرلماني الدولي بعد ذلك منتدى البرلمانين الشباب في العام 2013. ويوفر المنتدى للشباب وجهة نظر لوضع السياسات العالمية والمناقشات الدولية الأوسع. إنه يساعد البرلمانين الشباب على تكوين شبكات في جميع أنحاء العالم. كما يشجع الشباب على المشاركة في البرلمانات والاتحاد البرلماني الدولي، ويعزز تأثير عملهم في الحاليتين.

وفي العام 2014، أنشأ الاتحاد البرلماني الدولي برنامجاً داخل الأمانة العامة لتعزيز تمكين الشباب. ومنذ العام 2017، تتضمن استراتيجية الاتحاد البرلماني الدولي تمكين الشباب كأحد أهدافه الرئيسية. ويركز الاتحاد البرلماني الدولي العمل في هذا المجال على البحث ورصد مشاركة الشباب في البرلمانات، وتيسير الآليات التي يقودها الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي لترابط بين البرلمانين الشباب وتمكينهم، ودعم البرلمانات لتحسين دمج وجهات نظر الشباب في العمل البرلماني، وزيادة مشاركة الشباب في الجمعيات العامة للاتحاد البرلماني الدولي والمداومات والعمل الاجمالي.

ولتحقيق هذه الغاية، اقترح المنتدى سلسلة من التعديلات على النظام الأساسي للاتحاد البرلماني الدولي وقواعده لزيادة تعزيز مشاركة الشباب في الجمعيات العامة للاتحاد البرلماني الدولي. تم اعتمادها من قبل المجلس الحاكم في تشرين الأول/أكتوبر 2018. وتهدف التعديلات إلى رفع نسبة الشباب البرلمانين المشاركين في الجمعيات العامة للاتحاد البرلماني الدولي إلى 25٪ على الأقل، ووضع سلسلة من الحوافز للبرلمانات لإدراج شاب أو شابة واحدة على الأقل في وفودهم. ومنذ تشرين الأول/أكتوبر 2018، نظم الاتحاد البرلماني الدولي أنشطة مشاركة الشباب التالية:

- منتدى البرلمانين الشباب في الجمعية العامة الـ 139 في جنيف (15 تشرين الأول/ أكتوبر 2018)؛
- المؤتمر العالمي الخامس للبرلمانين الشباب في باكو (14-15 كانون الأول/ ديسمبر)؛
- إطلاق تقرير الاتحاد البرلماني الدولي عن مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية للعام 2018؛
- تسهيل مشاركة أعضاء البرلمانات الشباب في منتدى الشباب التابع للمجلس الاقتصادي والاجتماعي للعام 2019 في نيويورك (8-9 نيسان/ أبريل 2019).

تتوفر المزيد من المعلومات حول هذه الأنشطة أدناه. ويتضمن هذا التقرير أيضاً قائمة بالأعمال المستقبلية.



1. نظرة عامة على الأنشطة منذ تشرين الأول/ أكتوبر 2018

اجتماع منتدى البرلمانين الشباب في الجمعية العامة الـ 139

اجتمع منتدى البرلمانين الشباب في 15 تشرين الأول/ أكتوبر 2018. وحضر ما مجموعه 64 نائباً شاباً، 50 بالمئة منهم من النساء. وقام المشاركون بتقييم التقدم المحرز مؤخراً والتحديات التي تمت مواجهتها فيما يتعلق بمشاركة الشباب في بلدانهم المعنية. كما استعرضوا مشاركة الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي لمراقبة تنفيذ التدابير التي أُدخلت حديثاً لتعزيز مشاركة الشباب في الجمعيات العامة للاتحاد البرلماني الدولي.

كجزء من نقاشات المنتدى حول تعزيز عدد الشباب في البرلمانات، حدّد أهدافاً عالمية لمشاركة الشباب. وتمّ تحديد الحدّ الأدنى من المعايير التي يتعين تحقيقها بحلول العام 2035 على النحو التالي:

- نسبة 15 بالمائة على الأقل من البرلمانين الشباب الذين تقلّ أعمارهم عن 30 عاماً، وهو ما يعادل نسبة الأشخاص الذين تتراوح أعمارهم بين 20 و29 عاماً من سكان العالم (18٪)؛
- نسبة 35 بالمائة على الأقل من البرلمانين الشباب الذين تقلّ أعمارهم عن 40 عاماً، وهو ما يعادل نسبة الأشخاص الذين تتراوح أعمارهم بين 20 و39 عاماً من سكان العالم (38٪)؛
- نسبة 45 بالمائة على الأقل من البرلمانين الشباب الذين تقلّ أعمارهم عن 45 عاماً، وهو ما يمثل نسبة الأشخاص الذين تتراوح أعمارهم بين 20 و44 عاماً من سكان العالم (48٪).

وينصّ كل هدف على تحقيق المساواة بين النساء والرجال (المساواة الجندرية) بنسبة 50 بالمائة من الشبابات و50 بالمائة من الشباب.

المؤتمر العالمي الخامس للبرلمانين الشباب

انعقد المؤتمر العالمي الخامس للبرلمانين الشباب يومي 14 و15 كانون الأول/ ديسمبر في باكو، أذربيجان. وجمع 130 من أعضاء البرلمان الشباب، وكان 36 بالمئة منهم من النساء، وذلك من 43 دولة. وقد انضمّ إليهم ممثلون عن المنظمات الدولية والشبابية والأوساط الأكاديمية والقطاع الخاص.

وتناول موضوع تعزيز الاستدامة وحماية مصالح الأجيال المقبلة، وأعلن أعضاء البرلمان الشباب أنّ وقت الكلام قد انتهى عندما يتعلق الأمر بحماية البيئة وتغيّر المناخ وتمكين الشباب. وناقشوا حلولاً مبتكرة لتقديم نماذج أكثر مسؤولية للإنتاج



والاستهلاك، بما في ذلك تشريعات للتخفيف من الإفراط في استغلال الموارد والقضاء على استخدام المواد البلاستيكية ذات الاستخدام الواحد.

كما دعا أعضاء البرلمان الشباب إلى أن يكون التعليم في متناول الجميع والتكيف مع وظائف المستقبل. وبالمداولة حول مستقبل العمل، اتفق النواب الشباب على أنّ الحلّ للتقدم السريع في التكنولوجيا لم يكن الخوف، بل بمزيد من خفة الحركة.

كما أكدوا على ضرورة دمج حقوق ومصالح الأجيال المقبلة في عمليات صنع القرار. وأشاد أعضاء البرلمان الشباب بالآليات، مثل اللجان البرلمانية المعنية بالمستقبل، ومندوبي جيل المستقبل، ودعوا إلى استمرار إنشائها وتعزيزها (انظر الوثيقة الختامية للمؤتمر العالمي الخامس للبرلمانيين الشباب، المرفق 1).

إطلاق تقرير الاتحاد البرلماني الدولي مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية 2018

شهد المؤتمر العالمي الخامس للبرلمانيين الشباب إطلاق تقرير الاتحاد البرلماني الدولي مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية 2018. استناداً إلى البيانات المستقاة من مسوحات لأكثر من 200 مجلس برلماني في 150 دولة، كشف تقرير عام 2018 أنّ 2.2 بالمئة فقط من البرلمانيين هم أصغر من 30 عاماً، بزيادة طفيفة مقارنة بعام 2016 (1.9 %).

كما وجد التقرير أيضاً أنّ أكثر من 30 بالمئة من مجالس النواب في البرلمان لا يوجد فيها نواب تقلّ أعمارهم عن 30 عاماً، بينما كان هذا الرقم 76 بالمئة بالنسبة لمجالس الشيوخ. وارتفعت نسبة النواب الذين تقلّ أعمارهم عن 40 عاماً من 14.2 بالمائة في العام 2016 إلى 15.5 بالمائة في العام 2018. وارتفع عدد أعضاء البرلمان الذين تقلّ أعمارهم عن 45 عاماً من 26 بالمئة في العام 2016 إلى 28.1 بالمائة في العام 2018.

كما قدّم تقرير الاتحاد البرلماني الدولي توصيات للمساعدة في زيادة مشاركة الشباب في البرلمانات، بما في ذلك الحصص الانتخابية للشباب، ومواءمة سنّ الناخبين مع السنّ المؤهلة للحصول على منصب وإنشاء مؤتمرات ولجان للشباب في البرلمانات.



منتدى الشباب التابع للمجلس الاقتصادي والاجتماعي 2019

في يومي 8 و 9 نيسان/ أبريل 2019، سيحضر أعضاء المجلس الحالي والسابق لمنتدى الاتحاد البرلماني الدولي للشباب البرلمانيين منتدى الشباب التابع للمجلس الاقتصادي والاجتماعي، الذي يحمل عنوان "التمكين والشمول والمساواة". الذي سيعقد في مقرّ الأمم المتحدة في نيويورك. وسيقوم الوفد بأدوار رئاسية في هذا الحدث وتبادل وجهات نظر منتدى البرلمانيين الشباب بشأن تمكين الشباب وإدماجهم.

2. الأنشطة المقبلة المتعلقة بالشباب

- الاحتفال باليوم الدولي للشباب (12 آب/ أغسطس 2019)؛
- جائزة سياسة المستقبل العالمية بشأن سياسات الشباب (بلغراد، تشرين الأول/ أكتوبر 2019)؛
- دورة منتدى البرلمانيين الشباب (بلغراد، تشرين الأول/ أكتوبر 2019)؛
- المؤتمر العالمي السادس للبرلمانيين الشباب (يتم تأكيد المكان والزمان لاحقاً).



المؤتمر العالمي الخامس للبرلمانيين الشباب تعزيز الاستدامة وحماية مصالح الأجيال القادمة

باكو، أذربيجان، 14 و15 كانون الأول/ ديسمبر 2018

الوثيقة الختامية

1. المقررون المشاركون: السيد س. إسماعيلوف، عضو البرلمان (أذربيجان)،

والسيدة م. أوسورو، عضو البرلمان (أوغندا)، رئيس مجلس البرلمانات الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي

"عشرة، خمسين، مائة سنة من الآن، والعديد من الأجيال فيما بعد، فليقال إنه خلال وجودنا، في حين أن الموهبة بالذكاء والبصيرة، مع الامتياز والموقف، مع ثراء الحكمة، ومع حرية وقوة إرادة إنسانية، فليقال إنه في وقتنا، خلال وجودنا، أتمننا واجبنا، وربما، ربما فقط، سنحدث فرقاً ضئيلاً."

نحن، 130 برلمانياً شاباً، 36 بالمائة منهم من النساء، اجتمعوا في باكو من 43 بلداً في المؤتمر العالمي للاتحاد البرلماني الدولي الخامس للبرلمانيين الشباب. كان متوسط أعمارنا 37.7 سنة. انضمّ إلينا ممثلون عن حكومة أذربيجان، بالإضافة إلى ممثلين عن المنظمات الدولية ومنظمات الشباب والبرلمانات والأوساط الأكاديمية والقطاع الخاص. وكان بيننا أيضاً ثلاثة من المسؤولين الحكوميين الحاليين والسابقين عن الجيل المستقبلي.

نحن، بصفتنا برلمانيين شباب، نواجه تحديات خلقتها الأجيال السابقة لنا. وقد أدت القرارات المتخذة وطرق عمل الأشياء إلى تدهور بيئي وأزمات إنتاج واستهلاك غير مستدامة قبل أن نولد. ومع ذلك نحن - والأجيال القادمة - الذين يتعيّن عليهم إصلاح الضرر.

تقع على عاتقنا مسؤولية التأكد من أنّ أطفالنا وأحفادنا وكلّ من يتبع أفضل حالاً مما نحن عليه اليوم. الأجيال القادمة لها حقوق. ومع ذلك، فإنّ الطريقة التي تتخذ بها القرارات غالباً ما تكون قريبة النظر. هذا هو الظلم والهزيمة الذاتية على حدّ سواء. إنّ كوكبنا على حافة الهاوية، وببساطة لا يمكننا انتظار جيل آخر لكي يتصرف. انتهى وقت الكلام.

لقد أشدنا في مباحثاتنا مبدأً الجيل السابع: ينبغي أن تدرس المداورات اليوم الأثر الذي ستتركه بعد سبعة أجيال من الآن. هذا مهم بشكل خاص عند النظر في إجراءات لإنقاذ كوكبنا. الجهود المبذولة حتى الآن لحماية البيئة ومعالجة الأنشطة المؤدية إلى تغيّر المناخ لم تكن فعّالة بما فيه الكفاية. على الرغم من تحقيق اتفاق باريس، إلا أنّنا ما زلنا خارج المسار.



ازدادت انبعاثات الكربون لدينا منذ العام الماضي. الاخفاق في العمل وعكس هذه الاتجاهات سوف يسبب ضرر لا رجعة فيه وغير قابل للإصلاح.

بالنسبة لتغير المناخ، نحتاج إلى مناخ من التغيير. هناك حاجة إلى الحدّ من الكربون والتكيّف معه، كما أنّ البحث والتكنولوجيا والابتكار هما مفتاح هذا الأمر. هذه مسؤولية مشتركة حيث أنّ تغير المناخ لا يعرف الحدود. لقد ناقشنا أنّ هذه الحلول المبتكرة تحتاج إلى المشاركة عبر الحدود وأن تكون في متناول الجميع. ولذلك، لا غنى عن نقل التكنولوجيا ومشاركة الممارسات الجيدة والدعم التقني. إن الحروب والصراعات هي أكبر الأخطار بالنسبة للناس والبيئة. يدفع الكثير من الشباب ثمناً باهظاً في حالات النزاع عندما يُمنعون من الوصول إلى التعليم والعمل والسلامة. يجب أن نتوقف مثل هذه الحالات لأننا لا نستطيع تحمّل خسارة الأجيال. يلعب الشباب دوراً كبيراً في بناء السلام والاستدامة وينبغي إشراكهم وتمكينهم من القيام بذلك.

لقد استلهمنا أيضاً أمثلة للحكمة المحلية التي تدعو إلى تخصيص وقت لترك الحياة والطبيعة والكرة الأرضية تستريح من النشاط البشري على الأقل لبضع ساعات مرة في السنة.

في باكو، حدّدنا إجراءات إضافية لحماية البيئة بشكل أفضل للأجيال القادمة، بما في ذلك:

- دعم تنفيذ اتفاق باريس بشأن تغير المناخ من خلال التشريعات، مثل وضع ثمن لانبعاثات الكربون، وإخضاع حكوماتنا للمساءلة عن الالتزامات الوطنية والدولية التي تعهّدت بها؛
- اعتماد قوانين وسياسات لتعزيز الطاقات المتجدّدة بشكل أفضل، بما في ذلك من خلال زيادة الموازنات؛
- تنبيه صانعي السياسة والشعب كإجراء مطلوب على جميع المستويات بدءاً من الفرد والأسرة والمجتمع والأمة والعالم ككل. كما ندعو الاتحاد البرلماني الدولي للنظر في إنشاء شبكة من البرلمانيين الشباب من أجل البيئة.

حماية البيئة جنباً إلى جنب مع تقديم نماذج مسؤولة أكثر عن الإنتاج والاستهلاك. نحن مجرّد أمناء على مواردنا، واستعارتها من أجيالنا المستقبلية. أهداف التنمية المستدامة (SDGs)، وخاصة هدف التنمية المستدامة رقم 12، تقدم لنا إطاراً لإرساء هذه الجهود. في باكو، وقفنا في انسجام تامّ وتعهدنا بالعمل من أجل تحقيق أهداف التنمية المستدامة. تعدّ الآليات البرلمانية، مثل لجان أهداف التنمية المستدامة، ومجموعة أدوات التقييم الذاتي، وسائل مفيدة لتنسيق جهودنا وتعزيزها.

يتشابك الاستهلاك والإنتاج ويرتبطان بقوة بشباب اليوم: فبينما يحتاج الشباب إلى المزيد من الأغذية والمنتجات المستدامة، لا بدّ أن تتّبع أنماط الإنتاج. نحن نعلم أن العقليات تمرّ بالفعل بنقلة نمطية؛ ومع ذلك، يجب علينا البرلمانيين الشباب أن نعمل على تسريع هذا التحوّل. لتحقيق اقتصادات أكثر مسؤولية، تقلّل أو تزيل النفايات، والتي تكون أكثر دائرية بتفضيل إعادة الاستخدام وإعادة التدوير، اتفقنا على:



- التشريع واعتماد سياسات للحدّ من استهلاك الطاقة، وتحسين حماية الحياة البرية وموارد المياه، وتعزيز التنوع البيولوجي على كوكبنا، بما في ذلك عن طريق زراعة الأشجار؛
- ضمان بنود في موازنات الدولة لأهداف التنمية المستدامة والاستثمار في مشاريع الاستدامة، بما في ذلك البحوث والتكنولوجيا؛
- اتخاذ إجراء تشريعي للتخفيف من الاستغلال المفرط للموارد، والقضاء على استخدام المواد البلاستيكية، لا سيما المواد البلاستيكية ذات الاستخدام الوحيد وحقائب البلاستيك
- تشجيع الحوافز لممارسات الاستهلاك والإنتاج الأكثر مسؤولية، بما في ذلك من خلال الإعانات والتعويضات؛
- دعم مشاريع الإدارة الفعّالة للنفايات -ومن الناحية المثالية صفر- نفايات-، وتحويلها إلى منتجات قابلة لإعادة الاستخدام والطاقة.

إن واحدة من أكثر الطرق فعالية لتحويل النماذج التي تركز على كيفية تفكيرنا في بيئتنا واستخدام الموارد هي من خلال التعليم. لا يقتصر التعليم على إعداد الأشخاص الأكثر ذكاءً فحسب، بل أيضاً على المواطنين الأكثر مسؤولية اجتماعية. لقد طالبنا بالتعليم الذي يركّز بشكل أكبر على التنمية المستدامة والمواطنة العالمية.

أولاً وقبل كل شيء، يجب أن يكون التعليم متاحاً للجميع. إنه الترياق للفقر وعدم المساواة بين الجنسين. بالإضافة إلى توفير التعليم المجاني والإلزامي للجميع، قمنا أيضاً بدعم وضع موازنة أكثر صرامة فيما يتعلق بالمنح الدراسية والمنح والقروض الطلابية العادلة، بحيث يمكن للجميع الاستفادة من الثمار التي يمكن أن يحملها التعليم. لقد أكدنا على أهمية توفير فرص التعلم الحياتي للجميع حتى يتكّيف التعليم مع التغيرات في سوق العمل، ولكن أيضاً للتطوير الذاتي الفردي.

التعليم هو أيضاً عامل أساسي لتحقيق الازدهار للأجيال القادمة في عالم يتسم بمخاطر تكنولوجية سريعة التغيّر. التطورات التكنولوجية تحرك الصفائح التكنولوجية للعمل تحت أقدامنا. ومع ذلك، لا يمكننا - ولا يجب علينا - الخوف من الابتكار البشري؛ يجب علينا التكيف بدلاً من ذلك، لأنّ التقدم في التكنولوجيا قد أدى دائماً إلى عدم استقرار الوضع الراهن.

من المراحل المبكرة للمدرسة، يجب أن تكون المناهج الدراسية استشرافية وأن تعدّ الشباب من أجل وظائف المستقبل. ومع ذلك، لا يتعلق الأمر فقط بما نتعلمه ولكن كيف نتعلم. يجب أن يركّز تعليمنا على الكفاءات الرئيسية التي لا تستطيع التقنيات الحديثة تكرارها، مثل التفكير غير التقليدي، والإبداع، وريادة الأعمال، والتفكير النقدي، ومحو الأمية الرقمية. يجب أن يركّز أيضاً على المهارات الشخصية مثل العمل الجماعي والاتصالات.



إذا قمنا بتحديث هواتفنا الذكية كل عامين، يمكننا أيضاً تحديث مدارسنا. للقيام بذلك، فقد اقترحنا:

- إعطاء الأولوية للتعليم في تخطيطنا وموازناتنا واستخدام أدوات الرقابة البرلمانية لمحاسبة الحكومات؛
 - خفض الإنفاق العسكري لصالح الاستثمارات في تمكين الشباب ورفاه الناس؛
 - الاستعداد للتحويل نحو تعليم أعظم عبر الإنترنت، والذي سيتجاوز في يوم من الأيام البرامج التقليدية؛
 - تعزيز التعليم الذي يعزز مهارات المستقبل، بما في ذلك العلوم والتكنولوجيا والهندسة والرياضيات (STEM).
- كما يجب مضاعفة الجهود من أجل تمثيل الفتيات والنساء الشابات على قدم المساواة في هذه المجالات؛ و
- ربط أفضل بين مدارسنا وجامعاتنا مع الصناعة، بما في ذلك من خلال نظم التلمذة الصناعية.
- ولكي تكون الاستثمارات في التعليم مفيدة حقاً، يجب أن تقترن بتوفير العمل اللائق. غالباً ما تكون مؤسساتنا السياسية بطيئة جداً في التكيف مع سرعة التغيير في العالم الصناعي والاقتصادي. نحن في الثورة الصناعية الرابعة، ويجب أن تكون دولنا ومؤسساتنا أكثر مرونة في كيفية إعداد: التغيير قادم، سواء كنا مستعدين له أم لا. التكنولوجيا هي ضاغط كبير من أجل التغيير، ولكن هناك محركات أخرى، بما في ذلك التحولات الديموغرافية والجغرافية.
- سيتم عزل الوظائف، بما في ذلك عوامل مثل الذكاء الاصطناعي (AI)، والأتمتة، والطباعة ثلاثية الأبعاد. في غضون خمس سنوات فقط، سيتم استبدال وظائف الملايين من الموظفين، والمحاسبين، وعمال المصانع بأدوار جديدة متاحة لمحلي البيانات، والمتخصصين في مجال الذكاء الاصطناعي، والناس لتصميم وبناء أجهزة الكمبيوتر والروبوتات. إن الوظائف التي تتعرض لخطر الانقراض ليست مجرد وظائف روتينية، بل هي أيضاً أعمال ذوي الياقات البيضاء التي يعتقد عادة أنه لا يمكن استبدالها بالآلات.
- يكمن الحلّ في التأكد من أنّ اقتصاداتنا تتسم بالمرونة والقابلية للتكيف. المستقبل ليس بطالة جماعية ولكن إعادة انتشار شامل. الخطوات الملموسة التي يمكننا اتخاذها لتسهيل ذلك هي:
- مسارات تكنولوجية أفضل في بلداننا من خلال ربط البرلمانات لدينا بالقطاع الخاص عبر آليات مخصصة؛
 - تعزيز التعلم مدى الحياة، بما في ذلك برامج التدريب المهني الأكثر استهدافاً والأسرع لتيسير الانتقال إلى وظائف جديدة؛
 - ضمان المرونة في أنظمة الضمان الاجتماعي وأنظمة سوق العمل لأولئك الذين يمرون بمرحلة انتقالية، فضلاً عن المرونة في ترتيبات العمل، على سبيل المثال من خلال العمل عن بعد، والعمل الحر، والمهنة المتنقلة؛
 - تعزيز الاقتصادات الرقمية والابتكار وريادة الأعمال، من خلال المنح والقروض والبرامج، بما في ذلك المنشآت الصاعدة.



لتحقيق هذه الأهداف، يجب دمج احتياجات الأجيال القادمة ومصالحها في عمليات صنع القرار لدينا. ولذلك نثني على الآليات المنشأة في عدد من البلدان التي تعمل بمثابة حراس للأجيال القادمة ونأمل في إنشاء وتقوية آليات مماثلة في بلداننا. وتشمل هذه اللجان البرلمانية أو الوكلاء المستقلين في البرلمان الذين يربطون الناس بحكوماتهم ويحاسبون الحكومة على أدائها في تنفيذ الالتزامات. ويمتد ذلك أيضاً لمكاتب مراجعة الحسابات، وأمناء المظالم والمفوضين. يجب أن تتمتع هذه الآليات بمهام واسعة تضمن الوصول والشفافية، ويمكن أن تشمل: إجراء التحقيقات، وتسهيل الالتماسات والشكاوى، والمشاركة في الدعوة البرلمانية والتشريعية، وربط المستقبل مع البرلمان من خلال العمل كمؤسسات فكرية. كما سلطنا الضوء على منتديات البرلمانين الشباب واللجان البرلمانية للشباب كآليات يمكن أن تشمل أجيال المستقبل في مهامها.

إنّ المشاكل العالمية التي نواجهها جميعاً خطيرة، ويتطلب حلّها الشجاعة والتعاون والحلول المبتكرة. نحن، البرلمانيون الشباب، أكدنا بجرأة في باكو أننا على مستوى هذه المهمة. ومع ذلك، لإحداث فرق نحتاج إلى الحصول على مقعد في طاولة صنع القرار. إن وجود نسبة 2.2 بالمائة من برلمانيي العالم الذين تقل أعمارهم عن 30 سنة ليس كافياً تقريباً. تتطلب العدالة والحاجة إلى حلول إبداعية أن يتم إدراجنا بالكامل. ولذلك، فإننا نؤيد أهداف تمثيل الشباب التي اقترحها منتدى البرلمانين الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي، بحيث يكون 15 بالمائة من أعضاء البرلمان دون سنّ الـ 30 سنة بحلول عام 2035، و 35 بالمائة دون سنّ الـ 40، و 45 بالمائة دون سنّ الـ 45.

في التحليل النهائي، هناك حاجة إلى جميع الأيدي على سطح السفينة ويجب تسهيل التنسيق بين جميع أصحاب المصلحة. البرلمانات هي منصّة تجمع الناس والمؤسسات معاً. سوف نعمل مع منظمات المجتمع المدني والأوساط الأكاديمية والقطاع الخاص والحكومات المحلية وجميع أصحاب المصلحة الآخرين الذين يريدون أن يكونوا جزءاً من الحل. ومع ذلك، حتى لا نترك أي شخص وراءنا، يمكننا أيضاً إنشاء المساحة اللازمة في مجتمعاتنا للجميع لكي يشارك.

وعلى الرغم من أنّ عملنا يكمن في ربط الجهات المكونة لآلية مؤسسات الدولة، فإنّ حماية حقوق ومصالح الأجيال القادمة وتعزيزها هي أيضاً مهمّة شخصية. عندما نقول أنّ الوقت قد حان للعمل، فإنّ هذا يتعلق أيضاً بممارساتنا اليومية. يبدأ التغيير مع كل واحد منا. كقيادة المجتمع ونماذج القدوة، يمكن أن يكون لمثالنا تأثيراً مضاعفاً. نحتاج فقط إلى النظر في مبدأ الجيل السابع لفهم أنّه حتى الخطوات الصغيرة في حياتنا اليومية يمكن أن تحدث فرقاً ذا مغزى. ليس مستقبل البشرية في أيدينا فحسب بل أيضاً مستقبل كوكبنا. كإيماءة ملموسة وبسيطة، ندعو الاتحاد البرلماني الدولي لمواصلة تحوّل نحو ترشيد استخدام الورق، واستخدام الورق المعاد تدويره فقط في وثائقه.

ونعرب عن شكرنا للجمعية الوطنية لأذربيجان لاستضافتها المؤتمر العالمي الخامس للبرلمانين الشباب هذا وليكون بمثابة منصّة لتحقيق حياة أكثر ازدهاراً للأجيال القادمة. لقد انتهى وقت الكلام، حان الآن وقت العمل.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

140th IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Doha, 6 – 10.04.2019

Forum of Young Parliamentarians

FYP/140/XX
7 April 2019

Youth-related activities in 2018–2019

Report to the Forum of Young Parliamentarians on activities carried out since October 2018 and upcoming activities

The IPU affirmed its commitment to youth participation in politics through the adoption of the resolution *Youth participation in the democratic process* at the 122nd IPU Assembly held in Bangkok in 2010. The IPU subsequently established the Forum of Young Parliamentarians in 2013. The Forum provides a youth perspective to global policymaking and wider international debates. It helps young parliamentarians form networks across the globe. It also encourages young people to participate in parliaments and the IPU, and strengthens the impact of their work in both settings.

In 2014, the IPU established a programme within its Secretariat to promote youth empowerment. Since 2017, the IPU Strategy includes youth empowerment as one of its key objectives. IPU work in this area focuses on researching and monitoring youth participation in parliaments, facilitating IPU youth-led mechanisms to connect and empower young parliamentarians, supporting parliaments to better integrate youth perspectives into parliamentary work, and raising youth participation in IPU Assemblies, deliberations and overall work.

To this end, the Forum proposed a series of amendments to the IPU Statutes and Rules to further promote youth participation at IPU Assemblies. These were adopted by the Governing Council in October 2018. The amendments aim to raise the proportion of young MPs taking part in IPU Assemblies to at least 25% and stipulate a series of incentives for parliaments to include at least one young woman or man in their delegations.

Since October 2018, the IPU has organized the following youth participation activities:

- The Forum of Young Parliamentarians at the 139th Assembly in Geneva (15 October 2018);
- The Fifth Global Conference of Young Parliamentarians in Baku (14–15 December);
- Launch of the IPU report *Youth participation in national parliaments 2018*;
- Facilitating the participation of young MPs at the 2019 ECOSOC Youth Forum in New York (8-9 April 2019).

More information on these activities is provided below. This report also includes a list of future work.

1. OVERVIEW OF ACTIVITIES SINCE OCTOBER 2018

Meeting of the Forum of Young Parliamentarians at the 139th Assembly

The Forum of Young Parliamentarians met on 15 October 2018. A total of 64 young MPs attended, 50 per cent of whom were women. Participants took stock of the recent progress achieved and challenges encountered concerning youth participation in their respective countries. They also reviewed youth participation at the IPU so as to monitor the implementation of the newly introduced measures to enhance youth participation at IPU Assemblies.

As part of its discussions on promoting the number of young people in parliaments, the Forum identified global targets for youth participation. Minimum standards to be achieved by 2035 were set as follows:

- A target of a minimum of 15 per cent of young parliamentarians under 30, corresponding to the proportion of people aged between 20 and 29 in the global population (18%);
- A target of a minimum of 35 per cent of young parliamentarians under 40, corresponding to the proportion of people aged between 20 and 39 in the global population (38%); and
- A target of a minimum of 45 per cent of young parliamentarians under 45, corresponding to the proportion of people aged between 20 and 44 in the global population (48%).

Each target provided for gender parity of 50 per cent young women and 50 per cent young men.

Fifth Global Conference of Young Parliamentarians

The Fifth Global Conference of Young Parliamentarians was held on 14 and 15 December in Baku, Azerbaijan. It brought together 130 young MPs, 36 per cent of whom were women, from 43 countries. They were joined by representatives from international and youth organizations, academia, and the private sector.

Addressing the theme *promoting sustainability, protecting the interests of future generations*, the young MPs declared that the time for talk was over when it came to environmental protection, climate change and empowering youth. They discussed innovative solutions to deliver more responsible models of production and consumption, including legislation to mitigate over-exploitation of resources and eliminate the use of single-use plastics.

The young MPs also called for education to be both accessible to all and adapted to jobs of the future. Deliberating on the future of work, the young MPs agreed that the solution to quickly advancing technologies was not fear, but rather greater agility.

They also stressed the need for the rights and interests of future generations to be integrated into decision-making processes. Young MPs commended mechanisms, such as parliamentary committees on the future, and future generation commissioners, and called for their continued establishment and strengthening (see the Outcome Document of the Fifth Global Conference of Young Parliamentarians, Annex 1).

Launch of the IPU report *Youth participation in national parliaments 2018*

The Fifth Global Conference of Young Parliamentarians also saw the launch of the IPU report *Youth participation in national parliaments 2018*. Based on data from surveys of over 200 parliamentary chambers in 150 countries, the 2018 report revealed that only 2.2 per cent of parliamentarians are younger than 30, a small increase compared to 2016 (1.9%).

The Report also found that over 30 per cent of the world's single or lower chambers of parliament have no MPs under 30, while that figure was 76 per cent for upper chambers. The proportion of MPs under 40 increased from 14.2 per cent in 2016 to 15.5 per cent in 2018. The number of MPs under 45 went up from 26 per cent in 2016 to 28.1 per cent in 2018.

The IPU report also made recommendations to help increase youth participation in parliaments, including electoral quotas for young people, aligning voter age with the age of eligibility for office and creating youth caucuses and committees in parliaments.

2019 ECOSOC Youth Forum

On 8 and 9 April 2019, members of the current and former Board of the IPU Forum of Young Parliamentarians will be attending the ECOSOC Youth Forum, titled “Empowered, included and equal”. It is being held at UN Headquarters in New York. The delegation will take leadership roles in the event and share the Forum of Young Parliamentarians’ perspectives on youth empowerment and inclusion.

2. UPCOMING YOUTH-RELATED ACTIVITIES

- **Celebration of International Youth Day** (12 August 2019);
- **World Future Policy Award on youth policies** (Belgrade, October 2019);
- **Session of the Forum of Young Parliamentarians** (Belgrade, October 2019);
- **Sixth Global Conference of Young Parliamentarians** (venue and date to be confirmed).

Fifth Global Conference of Young Parliamentarians

Promoting sustainability, protecting the interests of future generations

Baku, Azerbaijan, 14 and 15 December 2018

Outcome Document

Co-Rapporteurs: Mr. S. Ismayilov, Member of Parliament (Azerbaijan), and Ms. M. Osofu, Member of Parliament (Uganda), President of the Board of Young Parliamentarians of the IPU

“Ten, fifty, a hundred years from now, and many generations hereafter, let it be said that during our watch, while gifted with intelligence and insight, with privilege and position, with the wealth of wisdom, and with freedom and power of the human will, let it be said that in our time, during our watch, we did our share, and maybe, just maybe, we will make a little difference.”

We, 130 young parliamentarians, 36 per cent of whom are women, came together in Baku from 43 countries for the Fifth IPU Global Conference of Young Parliamentarians. Our average age was 37.7 years. We were joined by representatives of the Government of Azerbaijan, as well as representatives from international organizations, youth organizations and parliaments, academia, and the private sector. Three current and former State future generation officials were also among us.

As young parliamentarians, we face challenges created by the generations before us. The decisions taken and ways of doing things have resulted in environmental degradation and unsustainable production and consumption patterns well before we were born. Yet we are the ones – and future generations – who have to repair the damage.

We have a responsibility to ensure that our children, grandchildren and all those who will follow are better off than we are today. Future generations have rights. However, the way decisions are made is too often near-sighted. This is both unjust and self-defeating. Our planet is on the brink, and we simply cannot wait for another generation to act. The time for talk is over.

In our discussions we praised the seven-generation principle: that deliberations today should consider the impact that they will have seven generations from now. This is especially important when considering actions to save our planet. Efforts made so far to protect the environment and address activities leading to climate change have not been sufficiently effective. Despite the achievement of the Paris Agreement, we are still off-track. Our carbon emissions have increased since last year. Failure to act and reverse these trends will cause irreversible and irreparable damage.

For climate change, we need a climate of change. Carbon reduction and adaptation is needed, and research, technology and innovation are key to this. This is a shared responsibility as climate change knows no borders. We discussed that these innovative solutions need to be shared across borders and accessible to everyone. Technology transfers, sharing of good practices and technical support are therefore indispensable. Wars and conflicts are one of the greatest dangers for people and the environment. Too many young people are paying a high price in situations of conflict when they are prevented from accessing education, employment and safety. Such situations must stop as we cannot afford to have lost generations. Youth have a great role to play in peace building and sustainability and should be engaged and empowered to do so.

We were also inspired by examples of local wisdom that calls for dedicating time to let life, nature and the planet take a rest from human activity at least for a few hours once a year.

In Baku, we identified additional actions to better protect the environment for future generations, including:

- Support the implementation of the Paris Agreement on climate change through legislation, such as putting a price on carbon emissions, and hold our governments to account for national and international commitments made;
- Adopt laws and policies to better promote renewable energies, including through increased budgets; and
- Sensitize policy-makers and the people as action is required at all levels starting from the individual, the family, the community, the nation and the world as a whole. We also call on the IPU to consider establishing a network of young parliamentarians for the environment.

Protecting the environment goes hand-in-hand with delivering more responsible models of production and consumption. We are mere custodians of our resources, borrowing them from our future generations. The Sustainable Development goals (SDGs), in particular SDG 12, give us a framework in which to anchor these efforts. In Baku, we stood in unison and pledged to act for the achievement of the SDGs. Parliamentary mechanisms such as committees on the SDGs and self-assessment toolkits, are useful ways to coordinate and enhance our efforts.

Consumption and production are interwoven and they relate strongly to today's youth: as young people demand more sustainable foods and products, production patterns are bound to follow. We know that mentalities are already undergoing a paradigm shift; however, we young MPs must act to accelerate this transition. To achieve economies that are more responsible, that reduce or eliminate waste, and that are more circular by favouring re-use and recycling, we agreed to:

- Legislate and adopt policies to reduce energy consumption, better protect wildlife and water resources, and strengthen biodiversity on our planet, including by planting trees;
- Ensure lines in State budgets for the SDGs and invest in sustainability projects, including for research and technology;
- Take legislative action to mitigate over-exploitation of resources, and eliminate the use of plastics, especially single-use plastics and plastic bags;
- Promote incentives for more responsible consumption and production practices, including through subsidies and compensation; and
- Support effective waste – and ideally zero-waste – management projects, and their transformation into reusable products and energy.

One of the most effective ways of shifting the paradigms underpinning how we think about our environment and use of resources is through education. Education is not only about grooming smarter people, but also more socially responsible citizens. We called for education that is more focused on sustainable development and global citizenship.

First and foremost, education must be accessible to everyone. It is an antidote for poverty and gender inequality. In addition to free and compulsory education for all, we also supported more robust budgeting for scholarships, grants, and fair student loans, so that all can benefit from the fruits that education can bear. We insisted on the importance of providing life-learning opportunities for all so that education adapts to job market changes but also to individuals' self-development.

Education is also key to prosperity for future generations in a world with rapidly changing technological realities. Technological advancements are moving the tectonic plates of work beneath our feet. However, we cannot – and must not – fear human innovation; we must rather adapt, for advancements in technology have always destabilized the status quo.

From the earliest stages of school, curricula should be forward-looking and prepare young people for the jobs of the future. However, it is not only about *what* we learn but *how* we learn. Our education should focus on key competencies that modern technologies cannot replicate, such as out-of-the-box

thinking, creativity, entrepreneurship, critical thinking and digital media literacy. It should also focus on soft skills like teamwork and communications.

If we update our smartphones every couple of years, we can also update our schools. To do this, we proposed to:

- Prioritize education in our planning and budgets and use parliamentary oversight tools to hold governments to account;
- Decrease military spending in favour of investments in youth empowerment and people's well-being;
- Prepare for the shift towards greater online education, which will one day overtake traditional programmes;
- Promote education that strengthens the skills of the future, including science, technology, engineering and mathematics (STEM). Efforts must also be redoubled for girls and young women to be equally represented in these fields; and
- Better link our schools and universities with industry, including through apprenticeship systems.

For investments in education to be truly useful, they need to be coupled with the availability of decent work. Too often, our political institutions are too slow to adapt to the speed of change in the industrial and economic world. We are in the fourth industrial revolution and our countries and institutions need to be more agile in how they prepare: change is coming, whether we're ready for it or not. Technology is one big pressure for change, but there are other drivers, including demographic and geographic transitions.

Jobs will be displaced, including due to factors like artificial intelligence (AI), automation, and 3D printing. In only five years, tens of millions of data entry clerks, accountants, and factory workers will have their roles replaced with new available jobs for data analysts, AI and machine learning specialists, and people to design and build computers and robots. The jobs that are at risk of being extinct are not just routine jobs, but also white-collar work traditionally believed to be irreplaceable by machines.

The solution is to ensure that our economies are nimble and adaptable. The future is not mass unemployment but mass redeployment. Concrete steps we can take to facilitate this are:

- Better track technological trends in our countries by connecting our parliaments to the private sector through dedicated mechanisms;
- Promote life-long learning, including more targeted and faster vocational training programmes to facilitate the transition to new jobs;
- Ensure flexibility in social security systems and labour market regulations for those in transition, as well as flexibility in working arrangements, for example through remote working, freelancing, and the gig economy;
- Promote digital economies, innovation and entrepreneurship, through grants, loans, and programmes, including for start-ups.

To achieve these objectives, the needs and interests of future generations need to be integrated into our decision-making processes. We therefore commend mechanisms created in a number of countries that serve as guardians for future generations and hope to create and strengthen similar ones in our own countries. These include parliamentary committees or independent agents of parliament that link people to their governments and hold government to account for their performance in implementing commitments. These also extend to audit offices, ombudspersons and commissioners. These mechanisms should have a broad mandate that ensures accessibility and transparency, and can include: conducting investigations, facilitating petitions and complaints, engaging in parliamentary and legislative advocacy, and linking the future with parliaments by serving as think-tanks. We also

highlighted forums of young parliamentarians and youth parliamentary committees as mechanisms that can incorporate future generations into their mandate.

The global problems we all face are grave, and solving them requires courage, cooperation, and innovative solutions. We, young MPs, boldly asserted in Baku that we are up to this task. However, to make a difference we need to have a seat at the decision-making table. Having 2.2 per cent of the world's MPs under 30 years of age is not nearly sufficient. Justice and the need for creative solutions demand that we be fully included. We, therefore, endorse the targets for youth representation proposed by the Forum of Young Parliamentarians of the IPU so that by 2035, 15 per cent of MPs are under 30 years of age, 35 per cent under 40, and 45 per cent under 45.

In the final analysis, all hands on deck are needed and coordination between all stakeholders must be facilitated. Parliaments are a platform that brings people and institutions together. We will work with civil society organizations, academia, the private sector, local governments and all other stakeholders who want to be part of the solution. However, to not leave anyone behind, we can also create the space needed in our communities for all to participate.

Although our work is to link constituents to the machinery of State institutions, protecting and promoting the rights and interests of future generations is also a personal mission. When we say it is time to act, this also pertains to our day-to-day practices. Change starts with each and every one of us. As community leaders and role models, our example can have a ripple effect. We only need to look at the seven-generation principle to understand that even small steps in our daily lives can make a meaningful difference. The future of not just humankind, but our planet, is in our hands. As a concrete and simple gesture, we call on the IPU to continue its shift towards becoming paper smart, and to use only recycled paper in its documentation.

We express our thanks to the National Assembly of Azerbaijan for hosting this Fifth Global Conference of Young Parliamentarians and for serving as a platform towards a more prosperous life for future generations. The time to talk is over, the time to act is now.